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Af Kirsten Østergaard

kirsten.oestergaard@nordjyske.dk

Efter tre år er Læsø Natura 
- 2000 Lodsejerforening ved 
at finde stabilt fodfæste. Der 
er stadig knaster, som skal 
glattes ud, men endnu flere 
opgaver, som lykkes for be-
styrelsen og foreningens 
medlemmer.

Det konstaterede formand 
Henning Johansen på en 
velbesøgt generalforsam-
ling, hvor der blev mangel 
på stole i kommunes møde-
sal.

- Der begynder at falde ro 
over det hele, og vi er ved at 
lære at håndtere de uover-
ensstemmelser, der er i fore-
ningen.

Lodsejerforeningen har nu 
105 medlemmer og står for 
afgræsning af ca. 2.250 ha, 
heraf ca. 1.800 ha for med-
lemmer, der har bortforpag-
tet jord til foreningen.

De sidste 450 ha fordeler 
sig med halvdelen på aftaler, 
hvor lodsejerne betaler fore-
ningen for afgræsning og 
pasning, mens den resteren-
de halvdel er gratister, der 
drager fordel af systemet 
uden at bidrage til fællesska-
bet.

Skal opgaver

Foreningen har forpligtigel-
se til at holde alle hegn i Na-

tura 2000 området og hol-
der p.t. 51 hegn, som bliver 
afgræsset af omkring 1400 
heste og køer og 300 får.

- Vi havde i sidste græs-
ningssæson en del udfor-
dringer med vejret. Det var 
et koldt forår, og nogle strak-
te reglerne til det yderste. 
Det duer ikke, og vi må sørge 
for, at det ikke sker igen. Når 
der er tilmeldt 50 dyr til 
græsning, skal der ikke være 
39. Vi bliver nødt til at efter-
leve reglerne, ellers mister vi 
støtten, forklarede Henning 
Johansen.

- Det er så stort et arbejde 
at få kabalen med dyr og 
hegn til at gå op. Så vi bliver 
nødt til at sikre, at vi alle har 
forstået hinanden. Derfor 
bliver det fremover således, 
at de som har tilmeldt dyr til 
diverse hegn, hurtigt vil 
modtage en græsningskon-
trakt. Før den er underskre-
vet af begge parter, kommer 
dyrene ikke ud, understre-
gede formanden.

Aktiver og regnskab

Lodsejerforeningen ejer i alt 
ca. 400 dyr. 

Ikke fordi foreningen ger-
ne vil eje mange dyr, men 
fordi mange arealer i fore-
ningens varetægt er nyheg-
nede og derfor ikke egnet til 
almindeligt kødkvæg. 

På nuværende tidspunkt 

kan bestanden ikke reduce-
res væsentligt, når alle area-
ler skal afgræsses. Bestyrel-
sen håber imidlertid, at man 
langsomt kan reducere fore-
ningens dyrehold i takt med, 
at private øger deres dyre-
hold.

- Desuden skal der være en 
balance mellem vores drifts-
økonomi og vores besæt-
ning, som er et aktiv, tilføjer 
projektleder Hans-Henrik 
Jørgensen, der præsentere-
de regnskabet for 2015.

Han oplyste, at foreningen 
havde en nettoomsætning 
på 2.7 millioner kroner ved 
udgangen af 2015 og et 
bruttoresultat på ca. 
400.000 kroner.

- Men reelt har vi et drifts-
underskud på godt 100.000 
kroner. Hvis de mennesker, 
som af en eller anden grund 
ikke vil medvirke, men alli-
gevel lukrerer på forenin-
gen, også bidrog til de fælles 
omkostninger, kunne vi ha-
ve et overskud, fastslog pro-
jektlederen.

Konflikter

Prisen for et medlemskab i 
lodsejerforeningen afskræk-
kede i begyndelsen nogle 
lodsejere.

- Men efterhånden kan de 
fleste godt forstå, at prisen 
ikke er for høj. Vi skal for ek-
sempel sørge for afgræsning 

og tilskud, hegn og hyrd-
ning. Vi er gået stille frem i 
de eksisterende fælleshegn, 
fordi vi havde for mange an-
dre opgaver. Fremover vil vi 
dog opkræve et beløb fra 
dem, som ikke er med i fore-
ningen, men som vi afgræs-
ser for. Hvis ejerne ikke er 
indstillet på det, vil vi hegne 
arealerne fra, da vi ikke har 
råd til at honorere afgræs-
ning for arealer, vi ikke får 

indtægter fra. 
- Folk, der kørte på frihjul, 

kostede i sidste græsnings-
periode foreningen 
255.000.00, kroner. Enten 
skal vi have nogle af de pen-
ge ind, eller også må kontin-
gentet stige for lodsejerne, 
betonede Henning Johan-
sen. 

Han lagde ikke skjul på, at 
der også var tilfredshed i be-
styrelsen.

- Det hele var ikke gået 
uden Hans-Henriks indsats, 
og vi er lidt stolte af, at vi har 
kunnet indgå mange aftaler 
med lodsejere og dyreejere. 
Sidste år blev der udbetalt 
715.000 kroner. Det var ikke 
sket uden en forening, og i år 
forventer vi, at der bliver ud-
betalt mere end 1 millioner 
kroner. 

Udvikling i lodsejerfor  ening
Formand Henning Johansen: Sidste år ved denne tid var vi lige blevet bevidste om, at vi var levedygtige. Nu er vi sikre.

Kommunens mødesal var fyldt, da Læsø Natura - 2000 Lodsejerforening indkaldte til generalforsamling.

Projektleder Hans-Henrik Jørgensen forklarede forløbet og de enkelte poster i lodsejerforeningens 
regnskab.



Af Kirsten Østergaard

kirsten.oestergaard@nordjyske.dk

Der var trængsel på skyde-
banen i Holtemmen i lør-

dags hos Læsø Jagtforening.
Bukkejagten nærmer sig 

og rigtig mange lagde vejen 
forbi banen for at kontrolle-
re, om de nu også kunne sto-

le på deres våben, når buk-
ken endelig står der. 

Det er en tradition, at Læsø 
Jagtforening giver jægere 
mulighed for at afprøve vå-

ben og skydefærdigheder 
under sikker og kyndig vej-
ledning, inden jagten star-
ter. 

- Der kan være flere årsa-
ger til at komme forbi banen, 
oplyser jagtforeningens for-
mand Sven Thyø, der stod 
for arrangementet sammen 
med foreningens medlem-
mer. - Man kan have fået nyt 
grej – en ny lyddæmper eller 
for eksempel kikkert. Og så 
er det vigtigt at få udstyret 
prøvet. Andre står måske 
overfor at skulle aflægge 
den lovpligtige prøve i riffel-
skydning, og så er det godt at 
få trænet lidt. Endelig er det 
også godt for selv erfarne jæ-
gere, at få trænet og være 
sikker på at udstyret funge-
rer optimalt igen i år.  

- Vi var ellers noget nervø-
se for om der kunne skydes 
på banen i lørdags, forsætter 
Sven Thyø. 

- En stor del af den efter-
hånden rådne træpalisade, 

der er med til at holde på 
jordvoldene, er nemlig ved 
at blive udskiftet. Opgaven 
var meget tiltrængt og det 
ser ud til at blive supergodt. 

Han forklarer, at der var et 
par udfordringer med en 
container og noget tilbehør 
til en gravemaskine, der stod 
i vejen på banen. Det lykke-
des dog jægerne af skyde 
uden om. Hele anlægget 
skal stå færdigt lørdag 15. 
maj, hvor der afholdes riffel-
prøve på Læsø. 

- Det er en årligt tilbage-
vendende begivenhed, som 
vi også har autorisation til at 
måtte gennemføre, tilføjer 
Sven Thyø. 

- Riffelprøven er obligato-
risk for nye jægere, før de må 
gå på jagt med riffel. Den be-
står dels af en sikkerheds-
mæssig del – dels af prakti-
kantens reelle skydefærdig-
heder. Syv lokale jægere har 
allerede tilmeldt sig og ty-
pisk får vi også besøg af en 

pæn portion ovrefra. Vores 
prøve ligger tæt på bukke-
jagtens start 16. maj, så vo-
res prøve er nok den sidste 
mulighed for at komme med 
på premieren. 

På selve dagen vil der igen 
være bukkepral på skydeba-
nen. 

- Det er igen i år en fridag, 
så vi håber at se rigtig man-
ge. Det er en meget hyggelig 
tradition at få en lille snak 
om, hvad de forskellige har 
oplevet om morgenen og 
selvfølgelig at se, hvad der 
kan ligge på paraden. Det er 
også i forbindelse med buk-
kejagten, at vi uddeler årets 
Krage/skadepokal i samar-
bejde med Læsø Strandjæge-
re og Jagtselskabet i Kære-
ne. Pokalen er en hyldest til 
dem, der gør mest for at re-
ducere antallet af krager og 
skader, som jo kan være gan-
ske hårde ved småvildt.

Parat til bukkejagt
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Udvikling i lodsejerfor  ening

Forud for bukkejagten afholder Læsø Jagtforening riffelprøve på skydebanen.

- Folk, der kørte på frihjul, kostede i sidste græsningsperiode foreningen 255.000.00, kroner. Enten 
skal vi have nogle af de penge ind, eller også må kontingentet stige for lodsejerne, konkluderede for-
mand Henning Johansen.

Afsætning af kød

Slagtning og salg af kød fra 
Læsø har været en større ud-
fordring end forventet.

- Vi har holdt et utal af mø-
der og snakket alt for meget 
med butikker og andre, som 
vi troede, ville sælge Læsø 
kød. Noget blev bremset af, 
at de fleste kødproducenter 
på øen har en kontrakt med 
Danish Crown, og andre har 
forsøgt med Skagen Food. 
Fælles for alle forsøg er, at 
det ikke giver en merpris, 
sagde Henning Johansen. 

Derfor er projektet forelø-
bigt lagt til side.

- Som kødproducenter på 
Læsø har vi sagt til hinan-
den, at vi endnu ikke har 
gjort os fortjent til en mer-
pris. Det vil vi arbejde på, og 
vi gør det blandt andet gen-
nem Læsø Spisehus og an-
dre, der er i stand til at hånd-
tere delstykker til videre di-
stribution til øens restauran-
ter. Om et par år har vi for-
tjent det. Vi kan jo lægge ud 
med at servere Læsø burgere 
til dyrskuet, lød det fra Hen-

ning Johansen.
Der er ingen ændringer i 

bestyrelsen, der fortsat be-
står af: formand Henning 
Johansen, næstformand 
Flemming Strøm, Hans-
Henrik Jørgensen, udpeget 
af Naturstyrelsen og Johan 
Norden som repræsentant 
for Læsø Kommune, Lasse 
Jensen, Morten Pihler, Erik 
Palsgaard, Jess Jessen-Klix-
büll og Sven Thyø.

Slagtning og afsætning af kødkvæg fra Læsø i større mængder er en udfordring, som foreløbigt er lagt 
i skuffen.


